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    جواد محرمي 
پانزدهمي�ن جش�نواره فيل�م مقاومت اين 
روزه�ا در تهران در ح�ال برگزاري اس�ت، 
ب�ه همي�ن بهان�ه ب�ا طهماس�ب صلح جو، 
منتقد و كارش�ناس س�ينما درباره وضعيت 
س�ينماي مقاومت به گفت و گو نشس�تيم. 
ژان�ر جن�گ يك�ي از مهم تري�ن و 
پرمخاطب ترين ژانرهاي س�ينمايي 
از ابتداي اختراع سينما تا به حال در 
جهان بوده است. اين ژانر در ايران نيز 
همواره از مخاطب مطلوبي برخوردار 
بوده اس�ت. فكر مي كنيد س�ينماي 
جنگ ايران در مقايس�ه با جهان در 

چه جايگاهي قرار دارد؟ 
سینماي جنگ ما با س��ینماي جنگ دنیا تفاوت 
اساس��ي دارد. اگ��ر بخواهیم از نظر محت��وا آن را 
بررسي كنیم بايد به اين نكته توجه داشته باشیم 
كه فیلمسازان كشور ما از جنگي كه دفاعي بوده 
است فیلم مي سازند، يعني بیش از اينكه نیروهاي 
نظام��ي كارآزموده و تعلیم دي��ده در جنگ نقش 
داش��ته باش��ند، مردم عادي، جوانان و نوجوانان 
بسیجي در آن نقش داش��تند و نقش مؤثري هم 
داشتند. در واقع ش��خصیت هايي كه در سینماي 
جنگ خودمان با آنها طرف هستیم براي كشتن 
به جبهه نمي رفتند و شايد استعداد آدمكشي هم 
نداشتند، آنها صرفاً براي دفاع به جبهه رفته بودند. 
طبعاً چنين چيزهاي�ي روي فرم هم 

تاثير مي گذارد. 
س��ینماي جنگ دنیا بايد تا آنجا ك��ه مي تواند از 
تكنیك و ابزار بهره مند شود كه در آن هیجانات 
جنگ را بهتر و بیشتر به تماشاگر منتقل كند. اين 
فیلم ها فیلم هاي اكش��ن به حس��اب مي آيند اما 
سینماي ما با سادگي به اين موضوع مي پردازد. فرم 
خیلي ساده اي را مي گیرند براي اينكه هدفشان اين 

است كه بیشتر محتوا و فكر بیان و منتقل شود. 
چرا سينماي جنگ هميشه پرمخاطب 

است؟
اين پرمخاطب بودن سینماي جنگ از اتفاقات 
عجیب تاريخ سینماست. هیچ كس جنگ را 
دوست ندارد، همه اين را مي دانند كه جنگ 
فاجعه، مرگ، قحطي و مشكلات به بار مي آورد، 
البت��ه در دفاع براي يك ملت دس��تاوردهاي 
معنوي و ملي وجود دارد ام��ا جنگ در پرده 
س��ینما تاثیر ديگري ايجاد مي كند. در واقع 
يك هیجان س��ینمايي به وجود م��ي آورد و 
مردم طبع��اً از ديدن صحنه ه��اي جنگي بر 
پرده سینما لذت مي برند و خوش شان مي آيد. 
تصويري كه س��ینما از جنگ نشان مي دهد، 
تصويري فانتزي اس��ت؛ تصوي��ري مربوط به 
دنیاي خیال آدم ها، به گون��ه اي به تمايلات 
خیال انگیز تماش��اگر پاس��خ مي دهد. ما در 
فیلم هاي جنگي مي بینیم ك��ه آدم ها به هم 
ش��لیك مي كنند و همديگر را مي كشند اما 
در واقعیت آن صحنه ها، ن��ه گلوله اي واقعي 
شلیك مي شود و نه كس��ي مي میرد. در واقع 
جاذبه نمايشي سینماست كه مردم را جذب 
مي كند و نه اس��اس و اصل جنگ، يعني آن 
جذابیت نمايشي حرف اصلي و اول را مي زند. 
اساساً مردم وقتي صحنه هاي اكشن و بزن بزن 
و انفجار و تعلیق و برخورد سخت را مي بینند، 

دوست دارند و لذت مي برند. 
ب�ه جذابي�ت صحنه هاي اكش�ن در 
فيلم هاي جنگي اش�اره كرديد، اين 
عنصر در س�ينماي جنگ كشورمان 

چه وضعيتي دارد؟
بسیار تاثیر دارد. ما از اكشن به عنوان يك جاذبه 
سینمايي صحبت مي كنیم كه اگر در فیلم باشد 
باعث لذت تماشاگر خواهد شد. سینماي ما كمتر 
به اين وجه قضیه توجه كرده است. فیلمسازهاي 
ما همیشه درباره محتواي جنگ حرف مي زنند و 
اين بخش از جاذبه هاي سینمايي را كمتر مدنظر 
قرار مي دهند اما فیلم هاي خوبي نظیر »دوئل« 

احمدرض��ا درويش با خلق صحنه هاي اكش��ن 
توانسته جذابیت خاصي به فیلم ببخشد. در ادامه 
بايد نگاهي هم به فیلم هاي حاتمي كیا داش��ته 
باش��یم كه جذابیت هاي س��ینمايي را تا جايي 
كه ام��كان دارد حفظ مي كند و ب��ه آن اهمیت 
مي دهد يا فیلم هايي نظیر فیلم »عقاب ها« كه 
برخي در همان زمان هم معتقد بودند كه فیلم 
زياد خوبي نیس��ت در حالي كه پرفروش ترين 
فیلم تاريخ سینماي جنگ مان قلمداد مي شود 
چراكه از جاذبه هاي اكش��ن اس��تفاده كرده و 
تماش��اگر را درگیر ماجرا مي كند. اكشن عنصر 
اصلي و مهمي است و حذف صحنه هاي اكشن 
در فیلم هاي سینمايي جاذبه اي براي مخاطب 

عام نخواهد داشت. 
سوژه يا داستان چه تاثيري در جذب 

مخاطب در سينماي جنگ دارد؟ 
سوژه و داستان را نبايد با هم قاطي كنیم و بايد يكي 
بدانیم. سوژه به معناي موضوع است، مثلًا فیلمي 
سوژه جنگي دارد اما اينكه اين سوژه در قالب چه 
داستاني بیان مي شود، چقدر كشش دارد و جاذبه 
دراماتیك آن چگونه اس��ت، حايز اهمیت است 
چراكه اين كشش و جاذبه داستان جزئي از اكشن 
است. اكشن فقط تصاوير هیجان انگیز نیست بلكه 
حوادث و اتفاقاتي است كه قبلًا در فیلمنامه پیش 

بیني و در اجرا درست درمي آيد. 
خیلي از فیلمسازهاي ما وقتي به مقوله جنگ 
مي پردازند، آنقدر حواسشان به محتواست كه 
فكر نمي كنند اين محتوا را باي��د با يك جاذبه 
نمايشي و س��ینمايي بیان كرد وآن را فراموش 
مي كنند، البت��ه در آوردن اي��ن صحنه ها هم 
كار هر كسي نیست، يك استعداد و توانايي ای 
مي خواهد كه از توان هر فیلمسازي خارج است؛ 
بايد سوژه، داس��تان و اجرا هر س��ه بايد با هم 

هماهنگ باشند. 
امث�ال ابراهي�م حاتم�ي كيا س�عي 
كرده اند س�ينماي اي�ران را به لحاظ 
تكني�ك و جلوه ه�اي وي�ژه ارتق�ا 
بدهند. ب�ه نظر ش�ما ايش�ان تا چه 
ان�دازه توانس�ته به س�ينماي ايران 

كمك كند. 
همیش��ه گفته ام كه حاتمي كیا ش��اخص ترين 
چهره س��ینماي جن��گ در ايران اس��ت. او در 
دوران مختلف توانست تحت شرايط اجتماعي 
با مخاطبان و تماشاگر خوب همراه شود و از اين 
جاذبه هاي سینمايي به خوبي استفاده كند. در 
عین حال فرم هايي را انتخ��اب نمود كه در آن 
محتواي جنگ را به درستي منتقل كرده است. 
من حاتمي كیا را بهترين و تواناترين فیلمس��از 

ژانر فیلم جنگي مي دانم. 
وضعيت سينماي جنگ را در يك دهه 

اخير چطور ارزيابي مي كنيد؟ 
 وجه حرفه اي سینماي جنگ ما ضعیف است؛ 

جنبه حرفه اي ب��ه اين معنا كه فیلم بس��ازند، 
اكران كنند و مردم با رغبت بیايند و اين فیلم ها 
را ن��گاه كنند. اي��ن وجه قضیه ضعیف اس��ت، 
همیشه همین طور بوده است، يعني وقتي آمار 
فیلم ها و تولیدات سینمايي در زمینه جنگ را 
كه توانسته باشد تماشاگر را جذب كرده و پیام 
و حرف درستي را منتقل نمايد مرور مي كنیم، 

مي بینیم تعداد شان خیلي كم است. 
جش�نواره مقاومت تا چه ان�دازه به 
سينماي جنگ ما كمك كرده  است. 
اساساً صرف برگزاري اين جشنواره ها 

كاري از پيش مي برد؟
بستگي به هدف كس��اني دارد كه جشنواره را 
برگزار مي كنند. اگر نیت ش��ان اين باش��د كه 
به پیشرفت ژانر س��ینمايي كمك كنند، قطعاً 
مي توانند موفق باشند اما اگر فكر هاي ديگري در 
ذهن داشته باشند كه جشنواره اي برگزار كنیم و 
رفع تكلیف شود قطعاً به جايي نمي رسند. به نظر 
من در هر جشنواره سینمايي چیزي كه اهمیت 
اولیه دارد اين است كه به ارزش هاي سینماي 
فیلم توجه كنند و ببینند چقدر اين فیلمي را كه 
به عنوان بهترين انتخاب مي كنند، توانس��ته با 
تماشاگرش ارتباط برقرار كند. اين را نبايد هرگز 
دست كم بگیرند. سینماي مقاومت وقتي موفق 

است كه با مردم ارتباط برقرار كند.
خش�ونت بي مورد و اضافي در برخي 
از توليدات س�ينماي جنگ و تأكيد 
بي مورد بر خشونت در برخي از آثار 
به درجه افراط رسيده است. نظر شما 

در اين مورد چيست؟ 
 خشونت در سینما جنبه فانتزي دارد. مهم اين 
است كه تماش��اگر چقدر با آن همراه مي شود. 
تماشاگر تعیین كننده نتیجه كار است. اگر يك 
فیلمي به قول منتقدان و صاحبنظر ها سرش��ار 
از خش��ونت باش��د و مردم از آن استقبال كنند 
قطعاً آن فیلم بدي نیس��ت. خشونت در سینما 
خشونت واقعي نیست بلكه خشونت ساختگي 
است. تماشاگر روي صندلي گرم و نرم مي نشیند 
و در فضاي مناس��ب، خش��ن ترين صحنه ها را 
مي بیند. اين فرد را اگر به میدان جنگ و جبهه 
ببرند و بگويند واقعیت اين خشونت را ببینید، 
فكر نمي كنم تحملش را داش��ته باشد. اينها در 
سینما يك خشونت ساختگي را مي بینند. اين را 
تماشاگر مي فهمد اين خشونت خشونت فانتري 
اس��ت كه ذهن به وجود آورده اس��ت و واقعیت 
ندارد. خش��ونت زماني تلخ و آزاردهنده اس��ت 
و در واقع شخصیت انس��ان را زير سؤال مي برد 
و منحرف مي كند كه واقعي باش��د، مثل فیلم 
هايي كه داعشي ها از س��ر بريدن افراد منتشر 
مي كردند. اين خشونت آزاردهنده است و خود 
من هیچ وقت تحم��ل ديدن اي��ن صحنه ها را 
نداش��ته ام، چون مي دانس��تم واقعاً يك آدم را 
مي كشند. در واقع بايد گفت بین نمايش خشونت 
و خود خش��ونت تفاوت خیلي اساس��ي است. 
خود خشونت واقعي اس��ت اما نمايش خشونت 
ساختگي است. اين دو را نبايد با هم يكي ببینید، 
البته بعضي فیلمساز ها كه زياد به كارشان وارد 
نیستند يا سینما را درك نمي كنند. در نمايش 
اين خشونت ها حد سینمايي را رعايت نمي كنند 
و نمي فهمند در سینما چطور مي شود خشونت 
را نش��ان داد كه در عین حالي كه وجه نمايش 
قوي داشته باشد، تماشاگر را هم علاقه مند كند. 
آن تماشاگري كه حاضر نیست و تاب ديدن يك 
خش��ونت واقعي را ندارد، از تماش��اي خشونت 
ساختگي و نمايشي س��ینما لذت مي برد، اين 
تناقض را بايد فیلمساز بداند. برخي فیلمسازها 
نمي توانند اين را خ��وب از كار دربیاورند. براي 
همین به تقلید از فیلم هاي خارجي يك كارهايي 

مي كنند كه زياد دلنشین نیست. 
نظر شما درباره سينماي ضدجنگ يا 

ضدمقاومت چيست؟ 
سینماي ضدجنگ و سینماي ضدمقاومت با 
هم تفاوت دارند. اساساً سینما ضدجنگ است، 
چون جنگ چیز خوبي نیست. هیچ فیلمي در 
تاريخ سینما نمي گويد كه جنگ خوب است 
اما مقاومت يك مقوله  ديگری است. مقاومت 
حق طبیع��ي و غريزي هر موجودي اس��ت. 
شما به حريم پرنده خانه تان هم دست درازي 
كنند از آن دفاع مي كنید اين دو را نبايد يكي 
دانس��ت. اينكه در فیلم��ي مي بینیم عده اي 
ازخود دفاع مي كنند با اينكه عده اي به حريمي 
تجاوز مي كنند، اين دو تفاوت اساسي دارد. در 
واقع سینما همیش��ه ضدجنگ بوده و سعي 
كرده است تباهي ها و سیاهي هاي جنگ را به 
نمايش بگذارد و مردم را در واقع به ذات جنگ 
و سرش��ت جنگ بدبین كند ام��ا دفاع امري 

مقدس تلقي مي شود.

گفت وگوي »جوان« با طهماسب صلح جو، منتقد و كارشناس سينما 

 سينماي مقاومت موفق است 
چون با مردم ارتباط برقرار كرد

   هادي عسگري 
اولين روز از شانزدهمين جشنواره تئاتر مقاومت با استقبال 
خوب مردم در مهم ترين سالن هاي تئاتر پايتخت برگزار شد 
و چند خيابان تهران نيز ميزبان نمايش هاي خياباني بودند. 
همزمان با برگزاري جشنواره فیلم مقاومت، اين روزها جشنواره 
تئاتر مقاومت نیز در تهران برگزار مي ش��ود. تئاتر ش��هر، خانه 
هنرمندان، تالار حافظ و تالار مولوي، تنها بخشي از پتانسیل تئاتر 
تهران است كه براي برگزاري جش��نواره مقاومت به كار گرفته 
ش��ده اند. تالار مولوي در اولین روز از جش��نواره تئاتر مقاومت، 
میزبان نمايش صحنه اي »حماسه دلاوران« بود. حماسه دلاوران 
از استان بوشهر به جشنواره آمده و قصه دلاوراني صبور، جنگجو 
و میهن پرست را روايت مي كند كه در دفاع از میهن جان باختند 
ولي ذره اي از خاك كش��ور را به بیگانگان ندادند. اين نمايش به 
نويس��ندگي و كارگرداني علي قرباني روي صحنه رفته اس��ت. 
قرباني درباره اجراي »حماسه دلاوران« در جشنواره مي گويد: 
من انتظار اين استقبال را نداشتم ولي امیدوارم در شب هاي آتي با 
استقبال بیشتري از كار مواجه باشیم. قرباني مي افزايد: متأسفانه 
در اولین اجرا كمي با مشكلات صحنه و تمرين گره مواجه بوديم 
كه امیدواريم در شب هاي آتي برطرف شود و اجراي بسیار قوي 

براي مخاطب عرضه كنیم. 
  داستان زندگي آخرين اسير ايراني 

سالن چهار سوی تئاتر ش��هر، در اولین روز جشنواره مقاومت، 
میزبان نمايش صحنه اي »6410« بود. »6410« به كارگرداني 
علي برجي و نويسندگي محسن عظیمي كه با استقبال گسترده 
مردم رو به رو ش��د، به زندگي شهید سرلشكر حسین لشكري 
مي پردازد. شهید لشكري، آخرين اسیر ايراني است كه بعد از 
18 سال اسارت از زندان هاي رژيم بعثي عراق آزاد شد اما سال 
88 به واسطه شدت جراحات وارده دوره اسارت به فیض شهادت 
نائل آمد. بابك نوري، بازيگر نقش »حسین لشكري« درباره بازي 
در اين نقش، توضیح مي دهد: سال ها از صحنه تئاتر دور بودم و 
در سینما و تلويزيون فعالیت مي كردم ولي زماني كه زندگینامه 
حسین لشكري را خواندم بس��یار تحت تاثیر قرار گرفتم و اين 
مدت با اين نق��ش زندگي كردم. نوري درخص��وص برگزاري 

جشنواره دفاع مقدس، مي گويد: بايد به ژانرهاي دفاع مقدس 
و مقاومت پرداخته ش��ود، سال هاس��ت كه با دل و جان كار 
كرده ايم، امیدوارم نمايش ها ديده شوند و مطمئنم جشنواره 

تئاتر مقاومت كمك بسیار بزرگي به اين امر مي كند. 
   سوختن و غرق شدن در قشقايي

سالن قشقايي، ديگر سالن تئاتر شهر در اولین روز از شانزدهمین 
جش��نواره تئاتر مقاومت، میزبان تئاتر »س��وختن در آب، غرق 
شدن در آتش« بود. شقايق هاشمي پوراصیل، بازيگر »سوختن 
در آب، غرق شدن در آتش« درباره اجراي نمايش مي گويد: اين 
نمايش پنج اپیزود دارد و هركدام درباره يك ش��خص متفاوت 
صحبت مي كند. در اين روز محوطه بیروني تئاتر ش��هر میزبان 
آثار خیاباني جشنواره مقاومت بود. از جمله نمايش هاي خیاباني 
كه در روز اول جشنواره اجرا ش��د، تئاتر »ضیافت به سبك كاخ 
سفید« به كارگرداني، نويسندگي و بازيگري مختار محمدي بود. 
اين نمايش كه با استقبال گستره مردم رو به رو شد به مظلومیت 
زنان و كودكان نقاط جنگ زده خاورمیانه و رفتار غیر انساني با آنها 
مي پردازد. مختار محمدي، بازيگر نقش آشپز درباره اين نمايش 
مي گويد: هدف نمايش نشان دادن مظلومیت كودكان و زنان در 
نقاط جنگ زده سراسر دنیا از جمله سوريه، لبنان، كردستان عراق 
و رساندن صداي مظلومیت اين افراد به مردم و ترويج روحیه مبارز 
طلبي، ضدامپريالیسم يا ضدس��رمايه داري است. با اين نمايش 
ما خواستار تلنگري به انسان هاي معاصر براي حفظ انسانیت و 
كمك به هم نوعانمان هستیم. وي با اشاره به برگزاري موفقت آمیز 
جشنواره مقاومت تأكید مي كند: يك دوره با »عروس آشتي« كه 
درباره زنان كوباني در جنگ با داعش بود در جش��نواره شركت 
كردم و امیدوارم در سال هاي آينده نیز نمايشنامه ها فلسفي تر و 
ريشه دار شده و از سطحي نگري دور شود تا تاثیر عمیق تري بر 
تماشاگر داشته باشد. »عروسي جنگ« ديگر تئاتر خیاباني بود كه 
در تئاتر شهر براي مردم اجرا شد. »عروسي جنگ« به كارگرداني، 
نويسندگي احسان فلاحیان، نمايش مینیمالي درباره جدايي و 
غم از دست دادن خانواده هاي شهدا و سربازان دفاع مقدس است؛ 
نو عروسي كه همسرش شب عروسي او را ترك و براي دفاع از مرز 

و بوم و نوامیسش وارد جنگ مي شود.
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كس�ی كه آرزوهايش طولانی 

اس�ت، كردارش نيز ناپس�ند 

است.

افق روشن جشنواره مقاومت 
چند سالي است كه جشنواره فیلم مقاومت به دنبال بستر سازي 
و فراهم آوردن زمینه هاي مس��اعد جهت شناخت، همگرايي، 
همصدايي و به طور كلي تئوريزه ك��ردن يك نوع وحدت رويه 
در بین سینماگران مس��تقل و معتقد به لزوم تقويت و تبیین 
جريان هاي فرهنگي و هنري تحت لواي انگاره »مقاومت« است. 
در واقع اين جريان نوپا كه البته خاستگاهي تاريخي دارد سعي 
دارد جش��نواره فیلم مقاومت را با حضور سینماگران متبحر و 
توانمند داخلي و خارجي به يك بلوغ فرمي و محتوايي برساند، 
البته اين مهم مادامي كه باور نداشته باشیم در يك نبرد و جنگ 
تمام عیار و واقعي فرهنگي با جريان هاي متخاصم هستیم كه 
هر كدام از آنها يك نحله يا برخي تفكرات ايدئولوژيكي ضددين 
و انساني دارند، جواب نمي دهد. پذيرش و باور به اين بن مايه ها 
و لزوم طراحي نقش��ه راه جهت مقابله با اين جنگ تمام عیار 
فرهنگي و هنري از سوي مسئولان و فعالان اين عرصه از جمله 
نكاتي است كه رهبر انقلاب نیز در ديدار با جمعي از بازيگران، 
كارگردانان و تهیه كنندگان به آن اش��اره مس��تقیم داشته و 
فرموده اند: » ما در حال يك نبرد فرهنگي، يك نبرد جنگ نرم 
هستیم يعني به ما تهاجم شده، تهاجم نرم، آن هم با ابزارهاي 
پیشرفته و بسیار نو و با توانايي بسیار بالا به ما حمله شده. خب 
ما بايد اول اين را تصديق كنی��م، بايد اول قبول كنیم كه ما در 
حال يك جنگیم، ما مورد تهاجم هستیم. اگر چنانچه اين شد، 
آن وقت بايس��تي همه  نیرو را متمركز كنی��م در ضربه  زدن به 
مهاجم و جلوي هج��وم او را گرفتن. هدف مهاج��م، آماج كار 
مهاجم چیست؟ فرهنگ ماست، اخلاق ماست، خانواده  ماست، 
هويت ماست، تاريخ ماست. در مقابل، ما بايستي يك جبهه  قوي 
توانايي ايجاد كنیم كه اين جبهه بتواند پاسخگو باشد. آن جبهه 
متشكل از كیست؟ از هنرمند، روشنفكر، عنصر فرهنگي، يعني 
شماها هستید، شماها و امثال ش��ما آقايان و دوستاني كه در 

بخش فرهنگ و در بخش هنر مشغول كار هستید.«
س��ینماي مقاومت از منظر فرمي و محتوايي پس از س��پري 
كردن ف��راز و فرودهاي مختل��ف، امروزه گس��تره اي دارد كه 
فقط شامل س��ینماي جنگ نمي ش��ود. به كلام دقیق تر اين 
جش��نواره كه در حال تبديل ش��دن به يك جريان قدرتمند 
فرهنگي- هنري اس��ت آنچه را كه براي م��ردم دنیا از طريق 
س��ینما مخابره مي كند يك نوع بل��وغ و به آگاهي رس��اندن 
آنهاست تا نسبت به محیط پیراموني شان دچار غفلت نشوند. 
از منظر ارتباطاتي هم سینماي مقاومت فقط مضمون و فیلم 
نیست بلكه به واقع روش هاي ابداعي است كه در مقابل سلطه 
جهاني سینما مي تواند مورد بحث قرار بگیرد، بنابراين مي توان 
آن را به نظريه اي تبديل كرد كه حتي فراتر از يك جش��نواره 
بین المللي فیلم قابلیت تدريس، بحث و استدلال داشته باشد. 
مي توان يك جمع متفكري از دانش��گاهیان و اف��راد فعال در 
حوزه س��ینما را دور هم جمع كرد و درباره چارچوب سینماي 
مقاومت، اصول و ش��اخه هاي آن صحبت كرد ت��ا آن را تبديل 
به يك مجموعه فكري كنند كه قابلیت بررس��ي و نقد و در آن 
چارچوب تولیدات گوناگون داشته باشد. جشنواره بین المللي 
فیلم مقاومت به جهت تطبیق خواس��ته هاي فطري انس��اني 
همچون روح حق جويي و اس��تقامت در براب��ر هرگونه ظلم و 
تبعیض با آنچه دين مبین اسلام در پي تقويت ترويج آن است، 
از دوره گذشته با دعوت از فیلمسازاني كه در اين زمینه به تولید 
فیلم مبادرت كرده بودند، سعي نمود فضاي روشنگري نسبت 
به بیداري اسلامي را براي افكار عمومي به نحو قابل قبولي فراهم 
سازد و شبهات س��اختگي پیرامون اين تفكر و اقدام انقلابي را 
از طريق نمايش آثار ارائه ش��ده تا حدود بسیار زيادي برطرف 
نمايد. بدين ترتیب چند سالي است كه محملي واقعي و به دور 
از هر گونه محافظه كاري سیاسي، فرهنگي و... براي گردهمايي 
سینماگران آزاد انديش و آزاديخواه سراسر جهان شكل گرفته 
كه ماحصل يك نگاه آوانگارد در حوزه تئوري و اجراي تفكرات 

ريشه اي جريان مقاومت است. 
امروزه در دنیا تفكرات لیبرالیس��تي و اومانیس��تي با يك جور 
مقابله مردم��ي مواجه ش��ده اس��ت. در اين می��ان گروه ها و 
جريان هاي مردم��ي در اقصي نقاط جهان اعت��راض هايي در 
اش��كال مختلف مانند تظاهرات خیاباني، تشكیل كمپین در 
فضاي مجازي و... با داشتن رگه هايي منطبق با تفكر و مانیفست 
مقاومت براي خلاصي از دست نظام س��لطه به وجود آمده كه 
فاقد يك رهبري واحد است. تبیین، تعمیم و اشاعه انگاره هاي 
اصلي جريان مقاومت در بین ديگر جوامع با میدانداري نخبگان 
آنها كه جذب جريان مقاومت ش��ده اند، قطعاً فضاي موس��ع و 
بسیار مستعدي براي تقويت و گس��ترش نگاه غالب در جبهه 
فرهنگي و هنري مقاومت خواهد بود، البته واضح است كه براي 
رسیدن به سر منزل مقصود كه همان تقويت نگاه مقاومت در 
بین مردم به واسطه تولید و ساخت آثار فرهنگي و هنري مانند 
فیلم، سريال و... است، هم افزايي، همكاري و اقدام جهادي به 
واسطه میدان دادن به نیروهاي مؤمن به انقلاب را بیش از هر 

زمان ديگري طلب مي كند.

مصطفيشاهكرمي یادداشت

با حضور جانشين سپاه محمد رسول الله)ص( 
مستند »زمين مي لرزد« رونمايي شد

مراس�م رونمايي از مس�تند »زمي�ن مي لرزد« ب�ا حضور 
جانش�ين س�پاه محم�د رس�ول الله)ص( ته�ران روز 
گذش�ته در پ�ادگان ولي عصر)ع�ج( برگ�زار ش�د. 
مستند »زمین مي لرزد« كه روايتي از زندگي شهید »ابراهیم 
خلیلي« از جانبازان دفاع مقدس و از بسیجیان لشكر 2۷ محمد 
رسول الله)ص( تهران است كه در عملیات مستشاري براي دفاع 
از حريم اهل بیت)ع( در ش��رق حلب به دست تروريست هاي 
تكفیري به شهادت رسید، با حضور خانواده شهید و جمعي از 

سرداران سپاه در پادگان ولي عصر)عج( تهران رونمايي شد. 
الله)ص(  در اين مراسم سردار صابري جانشین سپاه محمد رسول 
در سخناني با بیان اهمیت پرداختن به موضوع شهدا در تولید 
آثار هنري گفت: تمامي افرادي كه در اين محفل حضور دارند 
به گونه اي انتخاب ش��ده اند و میزبان اصلي آنها شهید ابراهیم 
خلیلي است كه برش��ي از زندگي اش در قالب مستند »زمین 

مي لرزد« به تصوير كشیده شده است. 
وي اظهار داشت: شهید ابراهیم خلیلي مسئول تخريب لشكر 
2۷ در كشور سوريه بود كه در جريان حضور مستشاري در اين 
كشور به شهادت رسید. او فرزند شهید بود. همچنین با وجود 
جانباز بودن به كشور سوريه رفت و اداي تكلیف كرد در نهايت 
به شهادت رسید. او به گفته همرزمانش اهل نماز شب بود و در 
نهايت به آرزوي خود كه ش��هادت بود، رس��ید. جانشین سپاه 
محمد رسول الله)ص( در پايان سخنانش يادآور شد: هر يك از 
ما به عنوان نیروي نظامي چه در زمان جنگ تحمیلي و چه در 
موقعیت هاي ديگر، در شرايط شهادت يا حادثه قرار گرفته ايم 
اما عمرمان به دنیا بوده اما امروز كاري كه مي توانیم انجام دهیم 

اين است كه ياد و خاطره شهدا را زنده نگه داريم.

مستند

    محمد صادقي
رئيس رسانه ملي در جمع سازندگان آثار نمايشي تلويزيون 
خواستار توجه به مسئله صادرات سريال شد و از سريال سازها 
خواست به گونه ای سريال بسازند كه بشود آن را صادر كرد. 
عبدالعلي علي عسكري در ديدار با عوامل ساخت مجموعه هاي 
نمايش��ي س��یما، با بیان اينكه چرا نمي توانیم فروش جهاني 
سريال داشته باشیم؟ گفت: آرام آرام به سمت صادرات فیلم 
برويم، اين هم يك نوع صادرات اس��ت و وقت��ي محصولي را 
تولید مي كنیم براي منطقه و جهان باشد نه فقط براي ايران. 
علي عسكري خطاب به سريال سازها گفت: هر كسي در ايران 
س��ريالي تولید كرد كه هم در ايران ديده ش��د و توانست در 
خارج هم بفروشد، 50درصد فروش��ش براي خودش خواهد 
بود. وي درباره اهمیت  نگارش فیلمنامه گفت: بذر اصلي براي 
هر چیزي نويس��ندگي، فكر و انديشه است. از اينجا بايد همه 
چیز شكل بگیرد، از اين رو بايد به فیلمنامه نويسان توجه كنیم. 
وي اضافه كرد: به پیشكسوتان يك جور توجه كنیم و در عین 

حال بدانیم مسئولیت همه ماست كنار خودمان نسل بعد را 
پرورش دهیم و در كنار حمايت از پیشكسوتان، توانمندها را 
كشف كنیم تا به عرصه بیايند، آنها بايد اين كشور را اداره كنند 
و در اين عرصه هم زيباترين فیلمنامه ها را بنويس��ند. رئیس 
سازمان صداوسیما با اش��اره به يادداشت مقام معظم رهبري 
درباره هنرمندان، تأكید كرد: بار سنگیني را هم رهبر انقلاب بر 
دوش شما گذاشتند. گفتمان اصلي جامعه از طريق سريال ها 
در ذهن مردم مي نشیند و يك س��ريال پراثر، گفتمان غالب 
ايجاد مي كند. امیدواريم خداوند مدد كند با نگاهي امیدوارانه، 
جهادي و انقلابي جلو برويد و منشأ امید و روحیه براي كشور 
شويد و اين از شما بر مي آيد و ما نیز همه تلاشمان را در كنار 
شما انجام مي دهیم. وي ادامه داد: كساني كه در عرصه فیلم 
و سريال هستند پهلوانان و قهرمانان اصلي در جنگ رسانه اي 
دشمن به شمار مي روند و ان شاءالله شما بتوانید نقش خود را 
ايفا كنید و همه ملت از بركات وجودي و هنر شما استفاده كنند 

و فردايي بهتر از گذشته داشته باشیم.

هميش��ه گفته ام كه حاتمي كيا 
ش��اخص ترين چهره سينماي 
جن��گ در اي��ران اس��ت. او در 
دوران مختل��ف توانس��ت تحت 
ش��رايط اجتماعي با مخاطبان 
و تماش��اگر خوب همراه ش��ود

سينماي ضدجنگ و سينماي 
ضدمقاومت با هم تفاوت دارند. 
اساساً س��ينما ضدجنگ است، 
چون جنگ چيز خوبي نيست. 
هي��چ فيلمي در تاريخ س��ينما 
نمي گويد كه جنگ خوب است اما 
مقاومت يك مقوله  ديگری است

گزارش »جوان« از اولين روز برگزاري جشنواره تئاتر مقاومت

تهران بوي حماسه دلاوران گرفت


